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Kitekintõ...
... az országba
Húszéves tagság � Magyarország csatlakozása az IMF-hez és a

Világbankhoz tette lehetõvé a gazdaság fizetõképességének megõr-
zését és teremtette meg a fejlõdés alapjait mondta Horn Gyula egy
nemzetközi konferencián, amit Magyarország 20 éves IMF és világ-
banki tagságának alkalmából rendeztek. A konferencián Fekete Já-
nos, a jegybank belépéskori elnökhelyettese elmondta, hogy az IMF
és a Világbank által nyújtott közép-, és hosszú lejáratú hitelek is
hozzájárultak Magyarország kedvezõ hitelminõsítéséhez. Hozzátet-
te: a magyar gazdaság sok tekintetben már most is megfelel az unió
néhány esetben túlzó elvárásainak.

A száz leggazdagabb � A legnagyobb vagyonnal rendelkezõ
száz magyarról jelentetett meg összeállítást a Magyar Hírlap. A kiad-
vány szerint a legtehetõsebb magyar ma a Fotex-csoportot vezetõ
Várszegi Gábor, akinek vagyonát 40 milliárd forintra becsülték; õt
követi Széles Gábor (32 milliárd) és Demján Sándor (30 milliárd
forint), de a lista utolsó helyein állók is legalább két és félmilliárd
forintnyi értéket mondhatnak magukénak. A százas listán szereplõk
összvagyona 600 milliárd forintra rúg, ami kevesebb, mint a leggaz-
dagabb lengyel � egy hasonló kiadványban 700-800 milliárdosra
becsült � tulajdona.

Magyar ENSZ-ellenõr � Magyar szakember is részt vesz az ENSZ
iraki vegyi fegyvereket ellenõrzõk munkájában: Földi László õr-
nagy a múlt hét végén New Yorkba utazott, ahol részt vesz egy elõ-
készítõ kurzuson, majd a tervek szerint december elején utazik
Irakba az ENSZ vegyi fegyvereket ellenõrzõ csoportjával.

Konszenzussal zárult � Konszenzussal zárult a Magyar Állan-
dó Értekezlet ülése, a tanácskozáson megvitatott zárónyilatkozatot
valamennyi résztvevõ szervezet képviselõi aláírták. Szabó Vilmos,
a Miniszterelnöki Hivatal politikai államtitkára a tanácskozást sike-
resnek értékelve arról beszélt, a megállapodásnak köszönhetõen az
Országgyûlés várhatóan decemberben módosítani fogja a határon
túli magyarok kedvezményeirõl szóló törvényt.

Tovább halmozódik � Továbbra sincs telitalálatos szelvény az
ötös lottón, így a jövõ heti számsorsolásra tovább halmozódik min-
den idõk legnagyobb magyarországi lottónyereménye: 1,940 milli-
árd forint lesz. A magas nyeremény reményében a fogadók rekor-
dot állítottak fel: a szelvényeken összesen 14 millió 89 ezer 900
alapjátékot játszottak meg. Az ötös lottón 24 hete nincs telitalálatos
szelvény, a fõnyeremény 52 hétig halmozódhat, azután a pénzt szét
kell osztani a két-, három-, illetve négytalálatosok között.

Csökkent az alapkamat � A Magyar Nemzeti Bank Monetáris
Tanácsa keddi hatállyal 50 bázisponttal, 9 százalékra csökkentette
a jegybanki alapkamatlábat. A jegybank szerint az irányadó kamat
csökkentését a forint erõsödése tette lehetõvé. A kamatcsökkentést
több szakember és politikus sürgette már korábban, ám Járai Zsig-
mond, az MNB elnöke korábban a szigorú monetáris politika szük-
ségességét hangsúlyozta. A kamatcsökkentést az erõs forint miatti
kényszerlépésként értékelték az elemzõk.

... a megyébe
Elismert vagyonõrök � A Személy-, Vagyonvédelmi és Magán-

nyomozói Szakmai Kamara országos elnöke, Vörösmarti Mihály is
részt vett a Békés megyei szervezet második díjátadó ünnepségén,
ahol 33 megyei kamarai tag munkáját ismerték el. Az országos el-
nök köszöntõjében a szakma nehéz helyzetérõl is említést tett.

Címzett támogatások � A kormány október végén döntött cím-
zett állami támogatásokról, mely szerint 1,6 milliárd forinttal segí-
tik Békéscsaba és környékének, valamint Orosháza és környékének
belvízelvezetõ csatornázását. A békéscsabai Körgát sori szociális ott-
hon felújítására 700 millió forintot nyert a város.

RMDSZ látogatás � A Magyarországi Románok Országos Önkor-
mányzata meghívására elsõ alkalommal tett hivatalos látogatást
Gyulán a Romániai Magyar Demokrata Szövetség delegációja,
Markó Béla elnök vezetésével. Az RMDSZ elnöke a magyarországi
román önkormányzat vezetõinek kifejtette: kölcsönös érdekük fû-
zõdik ahhoz, hogy a román kormányt érzékennyé tegyék az ország
határain kívûl élõ kisebbségek sorsa iránt.

Az elsõ munkaülés � Megtartotta elsõ munkaülését a megyei
önkormányzat újonnan választott képviselõtestülete. Varga Zoltán
elnökletével, teljes létszámban tárgyaltak a képviselõk. Véglegesí-
tették a bizottsági tagok névsorát, szó esett a csabai önkormányzat-
tal való szorosabb együttmûködésrõl, más aktuális dolgokról.

Bélyeggyûjtõ-ünnep � Ötvenéves jubileumát ünnepelte a Bé-
késcsaba Városi Bélyeggyûjtõ Kör, a Békési úti Közösségi Házban.
A jubileumi kiállítást dr. Berke Imre, a Magyar Bélyeggyûjtõk Orszá-
gos Szövetsége Békés Megyei Küldöttgyûlés elnöke nyitotta meg. A
kiállítás az elmúlt 50 év történetét a kordokumentumok segítségé-
vel mutatja be az érdeklõdõknek.

Új kapitány Gyulán  � Békés megye rendõrfõkapitánya, dr.
Kurucz Ferenc nyugállományba helyezte dr. Zleovszki Mátyás rend-
õr alezredest, Gyula város rendõrkapitányát, s ezzel egyidejûleg ki-
nevezte az új kapitányt, dr. Tábi Tibort, akit soron kívûl elõ is lép-
tetett rendõr alezredessé.

A családon belüli erõszakról � A családon belüli bántalmazás
volt a fõ témája annaka találkozónak, amelyet a dévaványai
családsegítõ és gyermekjóléti szolgálat szervezett a környé-
ken dolgozó családgondozóknak. Polyák Mihály rendõr õr-
nagynak, a dévaványai õrs parancsnokának elõadásából kide-
rült: kevés családon belüli bántalmazásra derül fény, mert az
agresszivitás jelenlétét az érintettek titkolják. A rendõrség ál-
talában akkor kap jelzést, amikor a probléma elhatalmasodik.
Kozma Zoltán pszichológus az agresszív viselkedés formáiról tájé-
koztatta a megjelenteket.

A kéz, az ész, a lélek
A kézmûvességhez szükséges három dologként említette a
címbeli összetevõket Pál Miklósné, a Békés Megyei Kézmû-
ves Egyesület elnöke, aki hétfõn délután Békésszent-
andráson, a Könyvtár Galériában nyitotta meg a környék-
beli kézmûvesmesterek alkotásaiból rendezett kiállítást.

Népes közönség elõtt,
huszonöt alkotó munkájá-
tól övezve mondta el Pál
Miklósné, hogy a 30 éve
majdnem elfelejtett népi
kultúra, a kézmûvesség,
szerencsére visszakapja
méltó helyét életünkben,
amit bizonyít a szent-
andrási kiállítás: a szõ-
nyegszövõk, hímzõk, csu-
hé-, és szalmafonók, fafa-
ragók, mézeskalácsosok,
bõrmûvesek sokszínû be-
mutatkozása. A nézõknek
� hallhattuk � az esztéti-
kai élmény mellett egy ki-
csi �kukucskálásra� is al-
kalom, hiszen szinte min-

denkiben felmerül a �hogyan készül ez?� kérdés, ami a �megfertõ-
zõdés� elsõ jele. Gratulált Pál Miklósné a kiállítás ötletgazdáinak,
rendezõinek, a december 20-ig nyitvatartó kiállítás látogatóinak
pedig jó szórakozást kívánt, s mielõtt a közönség birtokba vette
volna a látnivalókat, a kiállító kézmûveseknek egy-egy emléklapot
adtak át a rendezõk.                                                                                    T. L.

A központ sikeres mûködésé-
nek nyilvánvaló alapfeltétele,
hogy partnereket találjunk a
kistérségbe tömörült települé-
sek vállalkozói, vállalkozásai
között, ezért postai úton közvet-
lenül is tájékoztattuk a potenci-
ális partnereket az elõállott le-
hetõségrõl és kértük csatlakozá-
sukat az információs központ-
hoz. Az eredmény � sajnálatos
módon � eléggé szánalmas, hi-
szen csupán néhány vállalkozás
töltötte ki a megküldött regiszt-
rációs adatlapot és igen kevesen
voltak azok is, akik pályázatos
gondjaikkal keresték fel a köz-
pontot. Ez a helyzet nehezen
érthetõ, hiszen köztudott, hogy
az Európia Unió gazdasági, fej-
lesztési politikájának egyik leg-
fontosabb jellemzõje a regio-
nalitás, támogatás politikájában
a régiók elõnyben részesítése. A
meglévõ információs központ-
hoz való csatlakozásnak éppen
ezért rendkívül nagy a jelentõsé-
ge, hiszen rajta keresztül, illetve
általa is kapcsolódhatunk az
Unió gazdas á g á h o z ,  m e g i s -
mertetve tevékenységünket,
k i a j á n l v a  t e r m é k e i n ket,  i -
génybe véve a különbözõ fej-
lesztési forrásokat.

Érdemes ehhez kapcsolódó-
an idézni néhány gondolatot az
Unió számára készített Nemzeti
Fejlesztési Tervbõl (NFT). A
mostani helyzetet jellemzi, hogy
�...az információs társadalomra
való felkészültséget, az eszkö-
zökkel való ellátottság és az
Internet-hozzáférés és - haszná-
lat mutatóit, valamint az elektro-
nikus üzletvitel megoldásait te-
kintve lemaradásunk az Euró-
pai Unió átlagához képest még
mindig jelentõsnek mondható,
sõt egyes területeken növekvõ.�
Tovább folytatva �Ma Magyaror-
szágon számos olyan társada-
lompolitikai csoport létezik,
amely az info-kommunikácós
technológiai eszközökhöz való
viszony tekintetében hátrányos
helyzetben van: nem ismeri fel
azt, hogyan tudják az eszközök
jobbá tenni életüket, nehezen
férnek hozzá ilyen eszközök-
höz, illetve nem rendelkeznek
a kezelésükhöz szükséges isme-
retekkel.� A kiutat keresve pl. a
mezõgazdaságra vonatkozóan
az NFT így fogalmaz: �A mezõ-
gazdasági termelõk piaci pozíci-
ójának erõsítése érdekében ösz-

Uniós szemmel...

A Regionális Információs
Központról

Ez év elején arról tájékoztattuk az olvasókat, hogy a Tessedik
Sámuel Fõiskola Rektori Hivatalában Szarvason Regionális
Információs Központ létesült. A központ elsõdlegesen a
Körös-szögi kistérség vállalkozásait, vállalkozóit kívánja
segíteni azzal, hogy a rájuk vonatkozó legfontosabb jellem-
zõket közzéteszi a világhálón, igény szerint keresleti-kí-
nálati (piaci) információkat jelenít meg az interneten, har-
madsorban pályázati figyelõrendszert mûködtet a lehetsé-
ges külsõ források megszerzése és térségbe vonása érdeké-
ben.

tönözni kell az elektronikusan
elérhetõ adatbázisok és az e-bu-
siness piacterek napi használa-
tát, az e-közösségek és virtuális
értékesítési szövetkezetek létre-
hozását. Át kell hidalni az élel-
miszeripar informatikai fejlett-
sége és a mezõgazdasági terme-
lõk informatikai fejletlensége
közötti szakadékot, és biztosíta-
ni kell, hogy a termelõk infor-
matikai partnerei legyenek az
élelmiszeripari cégeknek.� És
még egy idézet a vidék fejleszté-
séhez kapcsolódóan � A vidék
felzárkóztatásának és a vidéki
vállalkozások, gazdálkodók
versenyképességének fontos fel-
tétele a helyben elérhetõ fejlett
informatikai infrastruktúra. A
távolságból és a személyes kom-
munikáció hiányából eredõ gaz-
dasági hátrányok felszámolását
az informatikai infrastruktúra,
valamint az Interneten elérhetõ
szolgáltatások, tartalmak (piaci
információk, közhasznú adatbá-
zisok, e-learning) és üzleti lehe-
tõségek (e-business, e-bank) fej-
lesztése gyorsíthatja.�

Úgy gondoljuk, hogy az idé-
zetekben megfogalmazottak és
a szarvasi Regionális Informáci-
ós Központ kínálta lehetõségek
párhuzamba állítása nem kíván
különösebb magyarázatot, csu-
pán annyit,  hogy a központ
ilyen vonatkozásban a jövõt tes-
tesíti meg. Végezetül még egy
körülmény. Tudjuk, hogy van-
nak és létesülnek különféle ága-
zati és egyéb szûkebb célterüle-
tekre vonatkozó adatbázisok.
Azt is tudjuk, hogy jó néhány,
elsõsorban nagyobb vállalkozás
önálló honlappal szerepel az
interneten.

Mégis érdemes elgondolkod-
ni azon, hogy a szarvasi köz-
pont könnyû elérhetõségével, a
maga széleskörû és összehan-
golt szolgáltatásaival és regioná-
lis szintû mûködésével milyen
további segítséget nyújthat a kis-
térség gazdasági szereplõi szá-
mára a térség gazdasági felemel-
kedése érdekében. Csak remél-
ni tudjuk, hogy ennek a megfon-
tolásnak az eredménye pozitív
lesz és egyre több vállalkozót,
vállalkozást üdvözölhetünk a
szarvasi Regionális Információs
Központban.

Dr. Hanyecz Vince
térségfejlesztési irodavez.

TSF Rektori Hivatal

� Ma már a cigánypolitika ki-
hagyhatatlan a közéletbõl, ezért
nem hiszem, hogy ezen kellett
volna töprengenem. Ami a szar-
vasi helyzetet illeti; az elõzõ vá-
lasztásokon 5-6 jelölt indult, ezzel
szemben most tízen vállalták a
megmérettetést. Ez egyébként jó,
mert így van egy egészséges ver-
seny a jelöltek között.

� Pusztai József harmadszor
lett elnöke a kisebbségi önkor-
mányzatnak, de a tagok közt
vannak új arcok, fiatalok.

� Az én hármasom nemcsak a
városi, hanem a megyei cigány-ve-
zetésre is áll és ha januárban ne-
tán beválasztanak az országos ci-
gány önkormányzatba akkor ott
is harmadik ciklusomat kezdem.
A cigány önkorányzatnak most is
tagja Kasuba József és Kalász Már-
ton.  A két új tag egyike Nagy Atti-
la, õ a családsegítõ szolgálatnál
dolgozik mint foglalkoztatási me-
nedzser, sok családdal tart segítõ
kapcsolatot. Az önkormányzat-
ban is ezen a területen szánunk
neki feladatokat. A másik fiatal-
ember Budai Ignác, aki felszolgá-
lóként dolgozik, a cigány közössé-
gi ház közelében lakik, ismerti az
ott élõk napi gondjait.

� A harmadik ciklus elején az

Kétszer annyi jelöltbõl
Már az alakuló ülésen is túl van a szarvasi Cigány Kisebbségi
Önkormányzat, mely ebben az évben harmadik ciklusát kez-
di meg a városban. Míg a települési önkormányzat megalaku-
lása nem lehet kérdéses, a kisebbségi önkormányzatoknak
már a létrejötte is attól függ, lesz-e elegendõ támogatójuk  a
választók között. Pusztai Józsefet a kisebbségi önkormányzat
elnökét arról kérdeztük, megfordult-e a fejében, hogy esetleg
nem is lesz cigány önkormányzat Szarvason?

elnök látja-e az eddigi munka
hasznát?

� A legfontosabb feladatunk: a
cigányság felemelkedéséért tenni.
Számokkal kimutatható, hogy
nõtt a cigány származású gyere-
kek körében a bölcsöde-, óvoda-
és iskolalátogatás, sõt többen jár-
nak középiskolába, fõiskolára is.
A tanulás a cigányság legnagyobb
kiugrási lehetõsége és remélem,
hogy azok a fiatalok, akik egy-egy
iskolát elvégeznek, késõbb is vál-
lalják a cigányságukat és segítenek
abban, hogy minél többen vá-
lasszák a tanulást.

� Tehát a jövõben is a tanulás
szorgalmazását tekintik legfon-
tosabb feladatuknak?

� Ezt tûztük a zászlónkra és et-
tõl nem tágítunk. Ezen kívül sze-
retnénk a foglalkoztatás területén
is elõre lépni, segíteni újra munká-
ba állni azoknak, akik munkanél-
külivé váltak, és abban is közre-
mûködni, hogy a fiatalok mie-
lõbb állást találjanak. Feladatunk-
nak tartjuk a hagyományõrzést,
pályázatokkal igyekszünk lehetõ-
vé tenni a cigány nyelv tanulását.
Szeretnénk felkarolni az idõsek
problémáit is, megkeressük azo-
kat az alkalmakat, ahol találkoz-
hatunk velük.                             K.Zs.

Békésszentandráson a szava-
zásra jogosultak 56 százaléka vá-
lasztotta meg a polgármestert és a
képviselõ testület tagjait. Ezt a
számot az alakuló testületi ülésen
� szeptember 30-án � hivatalosan
újra bejelentette a választási bi-
zottság, mely elõtt letette az esküt
a régiúj polgármester Sinka Jó-
zsef. Megkapták a megbízólevelet
a testület tagjai is, akik a polgár-
mester elõtt tettek esküt felada-
tuk lelkiismeretes elvégzésére.
Sinka József javaslatára alpol-
gármesterré Kozák Jánost  a
legtöbb a szentandrásiaktól
legtöbb szavazatot kapott kép-
viselõt választották meg. Meg-
állapították a fizetéseket is, az
összegek az elõzõ ciklusbeliek-
hez képest nem változtak. A
polgármestert havona bruttó
265 ezer forint illeti meg a munká-
jáért, az alpolgármester 65 ezer
forint tiszteletdíjat kap.

Van némi változás a korábbi-
hoz képest a testület megalakított

Változás a bizottságokban
bizottságaiban. A településfejlesz-
téssel kapcsolatos feladatok ko-
rábban a gazdasági bizottság
munkájához tartoztak ezentúl pe-
dig a környezetvédelmi és mezõ-
gazdasági teendõkkel intézik
együtt az települséfejlesztés ügye-
it. A bizottságok a következõk:

Ügyrendi bizottság: elnöke
Fabó István, tagjai Nemcsényi
Zsolt, Sinka Péter Olivér. Pénz-
ügyi és gazdasági bizottság: el-
nök: Fabó István I., tagjai Aszódi
Zsolt János, Bobvos János, Hamza
Zoltán Gábor, Hévizi Róbert,
Sinka Péter Olivér. Szociális és
népjóléti bizottság: elnöke
Bobvos János, ifj. Barna Antal,
Szécsi Balázs. Mûvelõdési, sport
és idegenforgalmi bizottság: elnö-
ke Hévizi Róbert, tagjai Aszódi
Zsolt János, ifj. Barna Antal. Kör-
nyezetvédelmi, mezõgazdasági
és településfejlesztési bizottság:
elnöke Hamza Zoltán Gábor,
Fabó István I., Fabó István,
Nemcsényi Zsolt, Szécsi Balázs.

KARÁCSONYI
HORGÁSZENGEDÉLY AKCIÓ!

HORGÁSZTÁRSAK,
HORGÁSZFELESÉGEK FIGYELEM!!!

Ajándékozzák meg szeretteiket
karácsonyra jövõ évi területi engedély

utalvánnyal, melyet 2002.november 18- tól
2002.december 23- ig

az idei áron (10.000.-Ft/db) válthatnak ki
Szarvason a Tourinform irodában

(a Mûv.ház mellett)
hétfõtõl - péntekig 9.00-16.00 óráig.

Az utalvány a Kákafoki � Bikazugi holtágra a Dögösi csator-
náig érvényes és 2003.január 6- tól a Körös- szögi Kht irodá-
jában a már megújított állami jeggyel, egyesületi tagsági iga-
zolvánnyal, valamint személyi igazolvánnyal váltható ki.


